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z dnia 27 maja 2013 r. 

 

 

W dniu 27 maja 2013 r. na wniosek Przewodniczącego Rady Grzegorza Reinholza odbyło się 

kolejne wspólne posiedzenie komisji stałych Rady Gminy. Posiedzenie zostało zwołane  

w celu omówienia sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Kaźmierz za rok 2012  

i związanego z tym absolutorium dla Wójta Gminy. Dodatkowo radni mieli przeanalizować 

pozostałe projekty uchwał na zbliżającą się sesję. Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 18.30 

(listy obecności radnych i zaproszonych pracowników urzędu stanowią załączniki nr 1 i 2 do 

niniejszego protokółu).  

Jako pierwsze zostało zreferowane sprawozdanie z wykonania budżetu, czego dokonał 

Skarbnik Gminy Tomasz Olejnik. Powiedział na wstępie, że był to rok rekordowy jeżeli 

chodzi o wykonanie dochodów, na co wpływ miały głównie otrzymane dotacje unijne, czyli 

zaliczki z Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na I etap budowy kanalizacji 

oraz refinansowanie z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, co dotyczyło II etapu budowy 

kanalizacji. Poprzedni taki rok to rok 2007, kiedy budowano Gimnazjum. Następnie omówił 

strukturę wykonanych dochodów, co obrazuje poniższa tabela: 

 

WYSZCZEGÓLNIENIE WYKONANIE UDZIAŁ % 

Dochody własne 11.262.742,09 42,43% 

Dotacje 2.561.295,95 9,65% 

Subwencje 7.231.949,00 27,24% 

Dofinansowania inwestycji 5.489.386,49 20,68% 

RAZEM 26.545.373,53 100,00% 

 

Omówił także dochody majątkowe i bieżące: 

 

WYSZCZEGÓLNIENIE PLAN WYKONANIE 

Dochody majątkowe 6.722.535,00 6.602.825,87 

Dochody bieżące 20.027.426,00 19.942.547,66 

RAZEM 26.749.961,00 26.545.373,53 

 

Wykonanie planu dochodów w poszczególnych działach przedstawia się następująco: 

 



Dział Plan Wykonanie % 

010 5 812 887,00 5 786 406,51 99,54% 

700 1 621 603,00 1 525 706,21 94,09% 

750 139 247,00 139 278,84 100,02% 

751 1 278,00 1 278,00 100,00% 

756 9 610 685,00 9 567 282,63 99,55% 

758 7 235 249,00 7 245 760,50 100,15% 

801 240 403,00 241 154,35 100,31% 

852 1 907 665,00 1 861 574,33 97,58% 

853 51 600,00 50 551,19 97,97% 

854 87 144,00 84 190,67 96,61% 

900 42 200,00 42 190,30 99,98% 

RAZEM 26 749 961,00 26 545 373,53 99,24% 

 

Następnie Skarbnik wyjaśnił, że dalsza część opisuje dochody w szczegółowy sposób.  

Zatrzymał się dłużej na kwestii obniżenia stawek maksymalnych podatków. Wyjaśnił, że 

wskutek uchwalenia przez Radę Gminy stawek podatków niższych od maksymalnych 

określonych w przepisach szczegółowych wpływy do budżetu Gminy zmniejszyły się  

o łączną kwotę 755 817,66 zł. Jeżeli chodzi o skutki udzielonych ulg i zwolnień, które 

dotyczą wyłącznie podatku od nieruchomości  to wyniosły one w omawianym okresie 41 

028,16 zł, z czego w podatku od osób prawnych – 33 949,63 zł, natomiast w podatku od osób 

fizycznych – 7 078,53 zł. Ogółem skutki obniżenia górnych stawek niektórych podatków oraz 

ulg i zwolnień wyniosły 796 845,82 zł. Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych udzielił 

zwolnień na kwotę 2 374,00 zł. 

Następnie poruszył kwestię wydatków w 2012 roku, których dokonano na łączną kwotę 

22 632 980,23 zł, co stanowi 93,17% planu rocznego ustalonego w kwocie 24 293 087,00 zł. 

Jest to poziom najwyższy na przestrzeni ostatnich kilku lat, ale zbliżony do roku 

poprzedniego. Pod koniec roku wytworzyła się nawet rezerwa, z której sfinansowano kilka 

zakupów i inwestycji. Skarbnik omówił radnym tabelą dotyczącą wykazu poniesionych 

nakładów inwestycyjnych, w podziale na działy i rozdziały: 

 

Dział Rozdział Paragraf Wydatki Opis 

010 01010 6050 32 622,99 Rozbudowa oczyszczalni ścieków w Witkowicach 

010 01010 6050 9 147,97 Wykup sieci wodociągowej 

010 01010 6057 i 9 3 032 454,68 Kanalizacja Kaźmierz – Kiączyn etap I 



010 01010 6210 69 337,48 Rozbudowa wodociągów i kanalizacji przez ZUK 

600 60014 6210 8 500,00 Przystanki na drogach powiatowych 

600 60014 6300 25 544,00 Modernizacja odcinka drogi – Sokolniki Małe 

700 70005 6060 375 686,60 Wykup gruntów 

700 70005 6210 56 000,00 Modernizacja budynku użyteczności publicznej 

750 75023 6060 69 777,90 Kserokopiarka i komputery dla Urzędu Gminy 

754 75412 6230 7 447,00 Dotacje na zakupy inwestycyjne dla OSP 

801 80103 6050 18 314,70 Plac zabaw dla przedszkolaków 

801 80104 6060 22 901,50 Plac zabaw oraz meble 

852 85219 6060 14 199,99 Serwer i komputery dla GOPS 

926 92695 6050 3 637,68 Piłkochwyty w Bytyniu 

   3 745 572,49 RAZEM 

 

Według stanu na dzień 30.12.2012 r. nie wystąpiły zobowiązania wymagalne. Nie miała ich 

żadna jednostka organizacyjna. Oznacza to, że na koniec roku gmina miała uregulowane 

wszystkie faktury. Stan zobowiązań niewymagalnych to 1 085 796,25 zł. Na powyższą 

kwotę składają się przede wszystkim zobowiązania dotyczące wydatków osobowych, czyli 

dodatkowe wynagrodzenie roczne wraz z narzutami oraz zaliczki na podatek dochodowy  

i składki na ubezpieczenia naliczone od wynagrodzeń i dodatków za miesiąc grudzień.  

Kolejne strony sprawozdania zawierają szczegółowy opis wydatków w podziale na działy, 

rozdziały i paragrafy. Skarbnik omówił także przychody: 

§ NAZWA PLAN WYKONANIE 

952 Przychody z zaciągniętych pożyczek i kredytów 

na rynku krajowym. 

600.000,00 600.000,00 

 

W tabeli ujęto jedyny zaciągnięty w roku 2012 kredyt. Podstawą jest uchwała  

Nr XXVIII/148/12 Rady Gminy Kaźmierz z dnia 22 września 2012 r. w sprawie zaciągnięcia 

kredytu na pokrycie wydatków inwestycyjnych Gminy Kaźmierz w roku 2012, która dawała 

prawo do zadłużenia się do kwoty 632 000,00 zł, ostatecznie zdecydowano się na 600 000,00 

zł. Przeprowadzono postępowanie przetargowe, w wyniku którego wierzycielem został Bank 

Spółdzielczy w Dusznikach. 

Omówił także rozchody: 

 

§ NAZWA PLAN WYKONANIE 

992 Spłaty otrzymanych krajowych pożyczek i 

kredytów. 

537.589,00 537.588,13 



963 Spłaty pożyczek otrzymanych na 

finansowanie zadań realizowanych z 

udziałem środków pochodzących z budżetu 

Unii Europejskiej. 

2.519.285,00 2.517.806,63 

 RAZEM 3.056.874,00 3.055.394,76 

 

W § 963 ujęto spłaty dwóch pożyczek pomostowych z budżetu państwa, które obsługiwał 

Bank Gospodarstwa Krajowego, a których celem było częściowe sfinansowanie 

wyprzedzające inwestycji realizowanych z udziałem środków unijnych (z Programu Rozwoju 

Obszarów Wiejskich): 

 339 058,00 zł - na realizacją inwestycji pn. „Remont i przebudowa płyty rynku 

w Kaźmierzu”. Inwestycję zrealizowano w roku 2011, rozliczono w 2012 r. 

(rozdz. 70005), 

 2 178 748,63 zł - na realizację inwestycji pn. „Rozbudowa oczyszczalni ścieków 

w Kiączynie wraz z siecią kanalizacji sanitarnej - etap II: kanalizacja sanitarna 

w rejonie ulicy Polnej i Szamotulskiej”. Inwestycję zrealizowano w roku 2011, 

rozliczono w 2012 (rozdz. 01010). 

Spłaty długoterminowych kredytów i pożyczek księgowano w § 992. Na kwotę 537 588,13 zł 

złożyły się łączne raty: 

 kredytu na różne inwestycje z 2003 r., (Bank Spółdzielczy w Dusznikach) –  

179 487,21 zł, 

 kredytu na rozbudowę oczyszczalni ścieków w Kiączynie wraz z siecią kanalizacji 

sanitarnej - etap II z 2011 r. (Bank Spółdzielczy w Dusznikach) – 45 000,00 zł, 

 kredytu na budowę Gimnazjum z 2005 r., (Bank Gospodarstwa Krajowego) –  

199 999,92 zł, 

 pożyczki na budowę stacji uzdatniania w Gaju Wielkim z 2010 r. (Wojewódzki 

Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu) – 63 352,00 zł, 

 pożyczki na rozbudowę oczyszczalni ścieków w Kiączynie wraz z siecią kanalizacji 

sanitarnej - etap II z 2011 r. (Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej w Poznaniu) - 49 749,00 zł. 

Dodał także, że wierzycielami Gminy są 3 instytucje – Bank Gospodarstwa Krajowego, Bank 

Spółdzielczy w Dusznikach oraz Wojewódzki Fundusz Gospodarki Wodnej i Ochrony 

Środowiska w Poznaniu. Ogólnie kondycja finansowa Gminy jest dobra analizując wskaźnik 

zadłużenia, który wynosi 13,88%. Procent świadczy o tym, że zadłużenie jest bardzo niskie,  



a tym samym bezpieczne dla Gminy. Bez trudu można regulować bieżące zobowiązania oraz 

zaciągnąć nowe. Jeżeli chodzi o dochody własne jednostek to jest to głównie finansowanie 

stołówek szkolnych i wyżywienie. Wykonanie dochodów przedstawia się jak poniżej: 

 

80101 Szkoły podstawowe 

§ NAZWA PLAN WYKONANIE ZALEGŁOŚCI 

0830 Wpływy z usług. 170 .000,00 163. 712,10 2.627,00 

0920 Pozostałe odsetki. 1. 400,00 72,87 0,00 

RAZEM 171. 400,00 163.784,97 2.627,00 

 

80104 Przedszkola 

§ NAZWA PLAN WYKONANIE ZALEGŁOŚCI 

0830 Wpływy z usług. 106. 600,00 103 .219,00 2.451,00 

0920 Pozostałe odsetki. 600,00 184,75 0,00 

RAZEM 106. 600,00 103. 403,75 2.451,00 

  

A wykonanie wydatków: 

80101 Szkoły podstawowe 

 
§2400 Wpływy do budżetu pozostałości 

środków finansowych gromadzonych na 
wydzielonym rachunku jednostki 
budżetowej. 

1.200,00 1.038,50 0,00 

§4220 Zakup środków żywności. 169.250,00 161.861,47 0,00 

§4300 Zakup usług pozostałych. 950,00 885,00 0,00 

RAZEM 171.400,00 163.784,97 0,00 

80104 Przedszkola 

 
§2400 Wpływy do budżetu pozostałości 

środków finansowych gromadzonych na 
wydzielonym rachunku jednostki 
budżetowej. 

1.000,00 807,21 0,00 

§4220 Zakup środków żywności. 105.000,00 102.137,54 0,00 

§4300 Zakup usług pozostałych. 600,00 459,00 0,00 

RAZEM 106.600,00 103.403,75 0,00 

 

Omawiając dalej Skarbnik wyjaśnił, że kolejne strony sprawozdania zawierają wykonanie 

dochodów i wydatków Zakładu Usług Komunalnych. W roku 2012 zrealizowano przychody 

wraz z dotacjami celowymi w łącznej kwocie 3 891 707,91zł, co stanowi 96,8% planu 

ustanowionego w kwocie 4 021 149,00 zł.  

Wykonanie planu przychodów i dotacji celowych w poszczególnych działach. 

 
 



DZIAŁ TREŚĆ PLAN WYKONANIE % 

010 Rolnictwo i łowiectwo 75 000,00 69 337,48 92,4% 

400 Wytwarzanie i zaopatrywanie w 
energię elektryczną, gaz i wodę 

1 078 020,00 1 066 917,67 99,0% 

600 Transport i łączność 328 369,00 328 364,09 100,0% 

700 Gospodarka mieszkaniowa 482 300,00 480 959,84 99,7% 

900 Gospodarka komunalna i 
ochrona środowiska 

2 057 960,00 1 946 128,83 94,6% 

OGÓŁEM 4 021 649,00 3 891 707,91 96,8% 

 

Jeżeli chodzi o koszty ponoszone przez ZUK to od 3 lat są na podobnym poziomie. Na 

kolejnych stronach sprawozdania opisano szczegóły ponoszonych kosztów przez Zakład. 

Na koniec referowania Skarbnik powiedział, że budżet Gminy Kaźmierz na rok 2012 został 

uchwalony w dniu 19 grudnia 2011 r. (Uchwała Nr XVII/93/11). W trakcie roku budżetowego 

był zmieniany 15 razy. Większość zmian była spowodowana otrzymywaniem kolejnych 

decyzji o przyznaniu dotacji celowych. Największy wpływ na końcowe kwoty planów 

wywarła korekta wydatków inwestycyjnych związanych z rozbudową oczyszczalni ścieków 

w Kiączynie - I etap. W efekcie podejmowanych zmian : 

1) dochody zmalały z 29 154 296,00 zł na 26 749 961,00 zł, czyli o 2 404 335,00 zł. 

2) wydatki zmalały z 27 111 142,00 zł na 24 293 087,00 zł, czyli o 2 818 055,00 zł. 

3) przychody zmalały z 936 797,00 zł na 600 000,00 zł, czyli o 336 797,00 zł. 

4) rozchody wzrosły z 2 979 951,00 zł do 3 056 874,00 zł, czyli o 76 923,00 zł. 

W dalszej kolejności Skarbnik zreferował Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy, 

omawiając jednak tylko rok 2012 (poniżej fragment z informacji o kształtowaniu się WPF 

Gminy Kaźmierz za rok 2012): 

,,1. A - Programy, projekty lub zadania związane z programami realizowanymi z udziałem 

środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 i 3 

Nazwa Realizuje Rok 
od 

Rok 
do 

PLAN WYKONANIE 

Rozbudowa oczyszczalni ścieków w 
Kiączynie wraz z siecią kanalizacji 
sanitarnej tzw. układ Kaźmierz- Kiączyn -
etap I 

UG 2007 2013 3 709 277,00 3 032 454,68 

OGÓŁEM 3 709 277,00 3 032 454,68 

 

 

 

 

 



1. C - Programy, projekty lub zadania pozostałe (inne niż wymienione w lit. A i B) 

 

Nazwa Realizuje Rok 
od 

Rok 
do 

PLAN WYKONANIE 

Sieć wodociągowa w miejscowości Kaźmierz ZUK 2012 2012 55 000,00 54 615,60 

Sieć kanalizacji sanitarnej w m. Kaźmierz ZUK 2012 2012 20 000,00 11 732,44 

Rozbudowa oczyszczalni ścieków w 

Witkowicach 

UG 2010 2014 40 000,00 32 622,99 

OGÓŁEM 115 000,00 98 971,03 

 

2 - Umowy, których realizacja w roku budżetowym i w latach następnych jest niezbędna dla 

zapewnienia ciągłości działania jednostki i których płatności przypadają w okresie dłuższym niż 

rok 

Nazwa Realizuje Rok 
od 

Rok 
do 

PLAN WYKONANIE 

Obsługa bankowa finansów Gminy UG 2010 2012 10 000,00 9 861,00 

"Uczenie się przez całe życie" - 
Comenius Partnerski Projekt Szkół 

UG 2012 2014 12 000,00 11 194,64 

Oświetlenie uliczne Gminy - zakup 
energii elektrycznej 

UG 2012 2014 230 000,00 220 364,54 

Oświetlenie uliczne Gminy - 
konserwacja urządzeń 

UG 2012 2013 210 000,00 202 639,76 

Energia elektryczna na potrzeby inne 
niż oświetlenie uliczne 

UG 2012 2014 67 000,00 56 479,36 

Aktualizacja oprogramowania firmy 
SIGID używanego w UG 

UG 2012 2014 6 600,00 6 346,80 

Elektroniczny obieg dokumentów PROLOG UG 2012 2014 3 100,00 3 025,80 

Program prawniczy LEX UG 2012 2014 7 500,00 7 301,99 

OGÓŁEM 546 200,00 517 213,89 

 

Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Kaźmierz na lata 2012-2026 została uchwalona dnia 

19 grudnia 2011 roku (Uchwała Nr XVII/92/11). W trakcie roku budżetowego była zmieniana 

6 razy. 

Na koniec omawiana Skarbnik zapytał, czy radni mają pytania dotyczące sprawozdania  

z wykonania budżetu gminy za 2012 r. Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że opinia 

Regionalnej Izby Obrachunkowej jest pozytywna i wydaje mu się, że radni mogą być 

zadowoleni z jego wykonania budżetu. 

Na tym zakończono referowanie sprawozdania i radni przeszli do tematyki innych uchwał na 

najbliższą sesję. 

Uchwałę uchylającą uchwałę w sprawie ustalenia cen urzędowych za usługi przewozowe 

transportu zbiorowego na terenie Gminy Kaźmierz oraz określenia przepisów porządkowych 

omówił Sekretarz Karol Hartwich. Przypomniał, że 7 marca 2012 r. Rada Gminy podjęła 

uchwałę o przekazaniu zadania w zakresie lokalnego transportu zbiorowego Gminie Tarnowo 



Podgórne. W następstwie tej uchwały zawarto porozumienie międzygminne na obsługę linii 

Góra – Kaźmierz oraz linii lokalnej Młodasko – Witkowice – Bytyń – Piersko – Bytyń – 

Młodasko – Stramnica – Gaj Wielki – Sierpówko – Kiączyn – Kaźmierz. Skoro więc Gmina 

Tarnowo Podgórne przejęła prawa i obowiązki Gminy Kaźmierz w zakresie lokalnego 

transportu zbiorowego ustalenie wysokości opłat za przejazdy, ulg i zwolnień oraz określenie 

przepisów porządkowych należy do Rady Gminy Tarnowo Podgórne po uzgodnieniu z Gminą 

Kaźmierz. Jeżeli chodzi o przepisy porządkowe to są one obecnie rzadko regulowane 

uchwałami. Radny Krzysztof Ossowski zadał pytanie, ile kosztuje Gminę ta usługa 

transportowa, ile kosztuje wozokilometr i ile osób korzysta z tej komunikacji, oczywiście 

poza uczniami. Sekretarz zaczynając odpowiedź pokazał radnym mapę obrazującą linię  

i przystanki w ramach komunikacji międzygminnej oraz przystanki obsługiwane przez Zakład 

Usług Komunalnych. Od dłuższego czasu mamy utrzymywaną linię 01, czyli komunikację 

Kaźmierz – Góra. Dodał, że TP BUS nie ingeruje w rozkład jazdy prywatnego przewoźnika 

(EURO BUS), jedynie uzupełnia kursy, które ten przewoźnik zawiesił. Po zawieszeniu 

kursów część była obsługiwana przez Zakładu Usług Komunalnych a mieszkańcy byli 

dowożeni do Tarnowa Podgórnego. W niedzielę cały dzień obsługuje TP BUS. Jeżeli chodzi 

o cenę wozokilometra to w I kwartale 2012 r. wynosiła ona 5,00 zł, w kolejnych trzech była 

to już cena 5,10 zł. Umowa jest tak skonstruowana, że Gmina nigdy nie płaciła za cały 

wozokilometr, tylko za różnicę między kosztem wozokilometra a przychodem z tytułu 

sprzedaży biletów, rozliczanych w skali całej firmy. Oznacza to, że płaciliśmy tylko za 

wozokilometry przejechane na trasie Góra – Kaźmierz, czyli tylko 4,5 km. Sekretarz dalej 

wyjaśniał, że kształtowało się to tak, że w 2012 r. przejechano 18 333 km na wszystkich 

kursach, koszty wynosiły  93 039,00 zł, wpływy z biletów 35 394,00 zł, czyli kwota brutto, 

którą Gmina zapłaciła to 62 035,00 zł. W różnych miesiącach różnie wygląda udział 

przychodów ze sprzedaży biletów. Są miesiące, że są zbliżone do 50%, a są miesiące, że 

wynosi ono ok. 42%. Z wyliczeń wynika, że generalnie wozokilometr kupiony na tej trasie 

wynosi Gminę 3,00 zł. W lutym br. było to nawet 2,90 zł. Następnie dodał, że od września 

zostanie uruchomiona kolejna trasa w ramach komunikacji szkolnej przez miejscowości 

Sokolniki Wielkie – Komorowo – Pólko – Wierzchaczewo – Pólko – Komorowo – Sokolniki 

Wielkie – Sokolniki Małe – Kopanina – Gorszewice. Będzie to jeden kurs dowozowy i dwa 

odwozowe. Wspomniał, że na początku istnienia pierwszej linii były zgrzyty z rodzicami, że 

autobusy jeździły przeładowane, dziś już tego nie ma. Radna Bogumiła Magdziarek wtrąciła, 

że Komisja Rewizyjna swego czasu objechała trasy dowozu dzieci szkolnych. Nie było 

przekroczenia liczby dowożonych. Plusem jest też fakt, że w Młodasku wsiada osoba dorosła 



– pracownik szkoły, która opiekuje się w trakcie jazdy małymi dziećmi. Jedynym 

zastrzeżeniem był fakt, że w Bytyniu autobus wycofuje co może sprawiać niebezpieczeństwo, 

podobnie jest w Wierzchaczewie. Radny Ossowski wtrącił, że 40 osób siedzi a jednak 50 stoi. 

Sekretarz dodał, że zastanawiał się jak te kwestie porównać, starał się oprzeć na 

wozokilometrach, autobus crafter został wyłączony z analizy, ponieważ był już w Gminnym 

Zespole Oświatowym. Biorąc pod uwagę 4 ostatnie miesiące 2011 to zakupiono 32 260 

wozokilometrów. Był to zakup  wyłącznie od ZUK. Zakup usługi od ZUK wynosił 4,60 zł, 

pewne usługi były za koszty 4,40 zł. W ostatnich 4 miesiącach 2011 zapłacono zakładowi 

147 000,00 zł. Biorąc pod uwagę rok 2012, analizując również 4 miesiące, kupiliśmy usługę 

na 16 866 km za 4,60 zł od ZUK, a od TP BUS na 10 163 km za 5,10 zł, gdzie również 

rozlicza się cenę biletów. Jednak usługa ta jest płatna w całości, ponieważ Gminny Zespół 

Oświatowy zakupuje bilety, jako bilety miesięczne. Są one kupowane z ulgą. Za resztę usługi 

dopłaca Gmina, jako usługi komunikacyjne. Tu za bilety płacą jeżdżący mieszkańcy.  

W okresie tych czterech miesięcy zostały zakupione 122 bilety jednorazowe normalne i 57 

biletów jednorazowych ulgowych. Jest to jeszcze stosunkowo niewiele, ale sytuacja się dość 

dynamicznie rozwija.  I za te bilety mamy zwracane. Koszt tej usługi wyniósł brutto ok. 

56 000,00 zł i 77 583,00 zł to koszt zakupu usługi od ZUK. Wynika z tego, że przejechaliśmy 

27 029 km za kwotę 133 583,00 zł. Efekt jest taki, że przejechanych jest mniej 

wozokilometrów, ponieważ więcej dzieci wchodzi do autobusu. Dalej kontynuował, że od 

września rusza kolejna linia. Przedstawił jak będzie wyglądała trasa, czyli: Tarnowo Podgórne 

– Góra – Kaźmierz – Sokolniki Wielkie – Komorowo – Pólko – Wierzchaczewo – Pólko – 

Komorowo – Sokolniki Wielkie – Sokolniki Małe – Kopanina – Gorszewice – Kaźmierz – 

Kiączyn. Dodał, że linia ta ma być powiązana z istniejącymi liniami międzygminnymi. Wtedy 

jest szansa na otrzymanie dotacji od Marszałka Województwa Wielkopolskiego. Pokazał 

także na mapie czerwone punkty, które będą obsługiwane naszymi 20 – osobowymi busami. 

Radny Ossowski zabierając głos powiedział, że nie pasuje mu cena wozokilometra 3,00 zł. 

Sekretarz pokazał wyliczenia i wyjaśnił, że stawka wozokilometra jest obecnie 5,25 zł, udział  

w sprzedaży biletów wynosi 44%, co daje 2,30 zł, dopłata do wozokilometra 2,92 zł. I tyle 

kosztuje Gminę wozokilometr od Tarnowa Podgórnego. Radny Ossowski stwierdził, że to na 

dzień dzisiejszy, a on analizował rok 2012. Skoro jednak Gmina ma cofane pieniądze za 

bilety to dobre rozwiązanie. Wójt poruszył kwestię przystanków i zatok autobusowych, które 

w trakcie wakacji będą wykonane. Radny Andrzej Marciniak zadał pytanie, czy autobusy te 

będą zabierać mieszkańców. Sekretarz wyjaśnił, że tak i dodał, że sprzedanych zostało przez 

ten czas 180 biletów. Powiedział, że od początku w tym rozwiązaniu chodziło o połączenie 



komunikacji gminnej ze szkolną. Radna Bogumiła Magdziarek zwróciła jednak uwagę, że na 

przystankach autobusowych nie ma rozkładów jazdy, a zamieszczony w internecie rozkład 

jest mało czytelny. Sekretarz powiedział, że będzie to uzupełnione. Obecnie dowożonych jest 

400 uczniów, TP BUS dowozi 160 - 170. Radny Marciniak poruszył temat remontu 

przystanku autobusowego w Chlewiskach. Prosiłby by go trochę odnowić, chociaż 

odmalować. Wójt powiedział, że zanotował sobie tę kwestię.  

Następnie Przewodniczący Rady powiedział, że na sesję zostanie przygotowany jeszcze jeden 

projekt uchwały. Wójt wyjaśnił, że chodzi o pomoc dla Powiatu Szamotulskiego na 

modernizację drogi Kaźmierz – Góra. Zostały przeprowadzone rozmowy ze Starostą 

Szamotulskim. Odcinek 2 300 m ma kosztować ok. 1 600 000,00 zł. Gmina ma partycypować 

w kosztach do kwoty 550 000,00 zł i tak zostanie przygotowany projekt uchwały. Być może 

po przetargu kwota ta ulegnie zmniejszeniu. Wójt ma nadzieję, że o ¼ ta kwota się zmniejszy. 

Dodał, że w wykonaniu budżetu było widoczne, że zaciągnęliśmy kredyt  

w wysokości 600 000,00 zł, co Wójt przekazał staroście już w roku ubiegłym, gdyby podjął 

decyzję o modernizacji drogi. Szansa pojawiła się jednak dopiero w tym roku. Radny 

Wojciech Taisner zawnioskował, by zwrócić uwagę, by powiat lepiej łatał dziury w drogach. 

Wójt stwierdził, że w tym temacie jest bezsilny i kontynuował, że zapaliło się zielone 

światełko i jeżeli zostanie podjęta uchwała przez naszą radę to wtedy kolej na radę powiatu  

i zostanie zawarte porozumienie. Przewodniczący Rady stwierdził, że jest to droga 

niebezpieczna, droga cyt. ,,śmierci”. Na koniec poruszył tematykę znalezienia środków na 

dokończenie targowiska w Kaźmierzu. Obecnie teren przy nowym markecie jest zadbany, 

dobrze by było gdyby cały Rynek dookoła był zamknięty. Być może była by szansa pozyskać 

fundusze unijne. Wójt wtrącił, że jest program unijny pn. TARGOWISKA, można by więc 

aplikować o środki finansowe. Radny Michał Człapa powiedział, by w pierwszej kolejności 

zabezpieczyć skarpę. Chodzi tam osoba bezdomna, która już dwa razy z tej skarpy spadła. 

Jest tam niebezpiecznie, jeżdżą także dzieci na kładach i rowerach. Uważa, że zaplanowana 

kwota 20 000,00 zł jest za skromna. Radny Andrzej Marciniak wypowiadając się w kwestii 

remontu drogi do Góry uważa, że być może jest on potrzebny, pilny, ale można brać przykład 

z innych gmin i robić też drogi i chodniki na wioskach. Te inwestycje są dla ludzi, dla 

naszych mieszkańców. Wspomniał, że dwa miesiące zgłaszał łatanie dziur w powiecie 

szamotulskim, prosił, żeby chodnik na krzyżówce zrobić porządnie, który jest uszkodzony. 

Nie wie, czy rejon dróg się tym zainteresuje. 

 

Na tym zakończono obrady.  



Przewodniczący Rady podziękował za przybycie i o godz. 19.40 zakończył wspólne 

posiedzenie komisji Stałych Rady Gminy. 
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